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Өңіраралық интеграцияны дамыту 
жаңа мүмкіндіктерге жол ашады

1 Қазақстан-Ресей шекаралас өңірлері ынтымақтастығының
XVI форумы екі ел президенттерінің қатысуымен қорытындыланды

Казакстан мен Ресей арасыпдагы 
XVI өніраралык ынтымактастык 
форумына катысу үшін Омбыга 
келген Қасым-Жомарг Токаев 
Владнмир Путннмен кездесті. 
Мемлекегтер басшылары екіжакты 
катынастарды дамытудын 
перспектнвалары мен онірлік 
деңгендегі ыкпалдастыктын озекті 
мәселелерін талкылады.

Еркежан АЙТҚАЗЫ,
«Ееетеп Оа/адхіап» - 
Омбыдан (Ресей)

Мақсат - өңіраралық һәм 
еларалық байланысты 

бекемдеу
Қасым-Жомарт Тоқаев қонақжай- 

лылық танытқаны үшін Владимир 
Путинге ризашылық білдіріп, форумның 
тиімділігі мен табыстылыгын атап өтті.

- 2003 жылы Қазақстанның Тұңғыш 
Президенті Нұрсұлтан Назарбаев пен 
Сіздің күш-жігеріңіздің арқасында 
Омбыда өңіраралык денгейдегі алгашқы 
кездесу өтгі. Бұл механизм толықтай іске 
қосылып, өңірлер ықпалдастығының 
тиімді құралы ретінде өзін дәлелдеді. 
Екі елдің аймақтары арасындағы сау- 
да көлемінің артып келе жатқаны өте 
маңызды. Біз өнеркәсіп кооперациясын- 
да, ауыл шаруашылығы саласындағы 
ынтымақтастықта зор табыстарға 
кол жеткіздік. Сондықтан ауқымды

жұмыс атқарылды деп ойлаймын, - деді 
Қазақстан Президенті.

Владимир Путин Ресей мен Қазақ- 
станның арасын байланыстыратын дәс- 
түрлі форумның маңызды екенін айтты.

- Елдеріміздің арасындагы қарым- 

қатынастар табысты дамып келеді. Был- 
тыр тауар айналымы 14 пайыздан асты. 
Инвестиция келемі ұлғая түсті. Біз түракты 
түрде кездссіп огырамыз. Дегенмен срекше 
назар аударатын мәселелер әркашан іабы- 
лады, - деді Ресей Президенті.

Президенттер арасындағы әңгіме 
пленарлық отырыста өңірлер мен 
облыстардың басшылары, салалык 
мемлекеттік органдар мен екі елдін 
іскер топтары өкілдерінің қатысуымен 
жалғасты.

Қазақстан Президенті алдымен фо- 
румды ұйымдастырған Ресей іарапына 
алғысын білдіріп, бұл дәстүрді игі бас- 
тама деп аталы.

(Соңы 2-бетте)



2 ЕСЕМЕ.ХТ ОЛ7.ЛЫЯТЛХ' I 8АІАЗАТ 8 КАРАША 2019 ЖЫЛ

Өңіраралық интеграцияны дамыту 
жаңа мүмкіндіктерге жол ашады

(Соңы. Басы 1-бетте)

- Омбы өніраралык байланыстың 
негізгі орталығына айналды. Осыдан 
16 жыл бұрын Елбасы Нұрсұлтан 
Назарбаевтын катысуымен форумның 
тұсауы кесілген болатын. Форум ше- 
кара маңы форматының шенберінен 
асын, елдеріміздің өзара іс-қимылының 
толыкканды тетігіне айналды. 
Біріншіден, сауда-инвестициялык 
өзара іс-қимыл айтарлықтай кеңейді. 
2003 жылдан бастап 2018 жылға дейін 
езара сауда көлемі 3,5 есеге ұлғайды. 
2018 жылы тауар айналымы 6,5 трлн 
теңгені құрады немесе 19 млрд АҚНІ 
долларына жетті. Біздің ынтымақ- 
тастығымыздын басты бағыты инвес- 
тициямен байланысты. 2005 жылдан 
2018 жылға дейін Қазақстанға тікелей 
ресейлік инвестициялар ағыны шама- 
мен 14 млрд доллар көлемінде болды. 
Қазақстандык кәсіпкерлер тарапынан 
Ресейге салынған инвестицияның жал- 
пы көлемі 4 млрд доллардан асты, - деді 
Қазақстан Президенті.

Қазақстан басшысынын айтуынша, 
елімізде бүгінгі күні 6800-ден астам 
ресейлік кәсіпорын мен 3200 бірлескен 
компания табысты жұмыс істеуде. Бұл 
шетелдік капиталы бар кәсіпорындардың 
жалпы санының үштен бірін (38%) 
құрайды. Мемлекет басшысы өз сөзінде 
мұнай, энергетика, каржы, машина жа- 
сау, тау-кен онеркәсібі, химия өндірісі 
және экономиканың басқа да салаларын- 
да бірлескен жобалар белсенді дамып 
келе жатканын жеткізді.

- Екіншіден, энергетика саласындағы 
екіжақты өзара іс-қимылдың өсіп келе 
жаткан деңгейін ерекше атап өткім келеді. 
Мұнай-газ саласындағы ынтымактастык 
белсенді дамуда. Каспий құбыр консор- 
циумы құрылған сәттен бастап «Теңіз- 
Новороссийск» мұнай құбыры арқылы 
әлемдік нарыкка 500 млн тоннадан астам 
мұнай жеткізілді. Бұл - айтарлықтай 
көрсеткіш. Консорциум сондай-ақ біздің 
елдеріміздің күш-жігерін біріктіру- 
ден және сапалы шетелдік инвестор- 
ларды тартудан алынатын синергия 
гұрғысынан тиімді. Біздің кәсіпорындар 
казақстандық «Теңіз», «Королевское» 
және «Карашығанақ» кен орындарында, 
сондай-ак «Хвалынское», «Централь- 
ное» және «Құрманғазы» трансше- 
каралык кен орындарында бірлескен 
жұмыстар жүргізуде, — деді Қ.Тоқаев.

Сонымен қатар мұнай-газ химия- 
сы саласындагы ынтымактастык жаңа 
бағытта дамитынын, Орталық Азия 
мен Батыс Қытайда жетекші орынға 
ие болуға мүмкіндік беретін Алматы 
облысындағы «Лукойл» компаниясының 
дайын майлар өндірісін іске косу 
жөніндегі жобаның аякталғанын айтты.

-Үшіншіден, Еуразиялық экономи- 
калык одақ аясында үлкен жұмыс жүріп 
жатыр. Біздін өңірлер ЕАЭО аясын- 
да мүмкіндіктерді белсенді пайдала- 
нады. Өзара сауда өсуде, жеткізілетін 
тауарлардың аукымы кенейтілуде, ин- 
вестициялар ұлғаюда. Сондай-ақ алдағы 
уақытта қол жеткізілген каркын мен 
нәтижелерді сақтау үшін жұмыстар 
атқарылатын болады. Бұған қоса, 2025 
жылға дейінгі еуразиялык интеграцияны 
дамыту стратегиясын қарау міндеті тұр, 
- деді Қазақстан басшысы.

Мемлекет басшысы келесі кезекте 
өткен жылы Ақтауда екі елден баска 
Каспий маңы мемлекеттерімен бірлесіп 
тарихи келісімге қол жеткізгенін 
атап өтті. Каспий тенізінің кұқықтык 
мәртебесі туралы конвенцияға қол 
қойылды. Конвенция табиғи ресурс- 
тарды ұтымды және бейбіт пайдала- 
ну үшін, тұтастай алғанда, Каспий 
теңізі бассейніндегі экономикалық 
ынтымақтастықты тереңдету үшін 
негіз болмақ. Көп жагдайда Қазақстан 
және Ресей басшылығының сындарлы 
іс-кимылының аркасында бұл тарихи 
уағдаластық шындықка айналды.

Әлемдік экономика мен саяси жағ- 
дайды есксре отырып, Қазакстан-Рессй 
ынтымақтастығы экономиканын тұрак- 
ты өсуін камтамасыз етудің және біздің 
елдеріміздін әл-ауқатын арттырудың 
манызды кұрамдасы екенін айткан 
Қ.Токаев форум аясында сауда-экономи- 
калык ынтымактастықтың оң динамика- 
сын колдау керектігіне назар аударды.

- Бүгінгі форум аясында осы бағытта 
ауқымды жұмыстар атқарылды. Біздін 
өңірлер мен компаниялар арасында 
20-дан астам кұжатқа қол қойылды. 
Бұл жұмысты үнемі және жүйелі түрде 
жүргізу керек деп есептеймін. Соньімен 
қатар біздің елдерімізде инвестиция- 
лар тарту және экспортқа жэрдемдесу 
үшін арнайы даму институттары құ- 
рылған. Бұл институттар тауарларды 
жеткізу мэселесін шешіп, өнірлердің

инвестициялық жэне инфрақұрылымдық 
мүмкіндіктері туралы бизнесті ақпарат- 
тандыру мақсатында шекара маңындағы 
өңірлердің нарықтарын зерделеу бо- 
йынша бірлескен бағдарлама эзірлеулері 
тиіс. Сондықтан осы мэселелерге ба- 
сымдық беру қажеттілігі туындап отыр,
- деді Қ.Тоқев.

Қазақстан Президенті өз сөзінде жэр- 
меңкелер мен көрмелер өткізудің маңы- 
зы зор екенін, мұндай іс-шараларды өткі- 
зудің тәртібі мен кестесін аныктап, бұл 
жұмысты жүйелендіру қажеттігін, тиісті 
министрліктер осы мэселелер бойынша 
өңірлерге көмектесуі керектігін айтты.

- Бүгін біздің елдеріміздің эконо- 
мика министрліктері шекаралық ынты- 
мактастык бағдарламасының тұжырым- 
дамасына қол қояды. Екі мемлекеттен 
20-ға жуық облыс қамтылды. Енді жоба- 
ларды қаржыландыру көздерін қарас- 
тыру қажет. Еуразия даму банкінің 
біздің ішкі нарықты дамыту жөніндегі 
жұмысқа белсенді араласу мүмкіңдігін 
қарастыру керек. Сондай-ақ шекара 
маңындағы өнірлердін инфрақұры- 
лымдық элеуетін кенейту жэне дамыту 
қажеттігі туындап отыр. Қолданыстағы 
инфракұрылым казіргі заманғы талап- 
тарға сэйкес келмейді, бұл бағытта алда 
үлкен жұмыс күтіп тұр, - деді Қазакстан 
Президенті.

Шекара мэселесіне жекелей тоқ- 
талған Мемлекет басшысы калыптасқан 
трансұлттык дэліздерді («Бір жол - Бір 
белдеу» жэне «Солтүстік - Оңтүстік») 
ескере отырып, шекаралық өткелдерді 
жанғырту қажетгігін айтып өтті. Бүгінгі 
күні бірқатар қосымша өткізу пунктгерін 
кеңейту жэне ашу қажеттілігі туындап 
отыр.

- Шекаралас Павлодар жэне Аты- 
рау облыстарында ресейлік кэсіпорьін- 
дардың алюминий жэне мұнай-химия 
кластерлерін дамыту жөніндегі жұмысы 
үшін жағдай жасалған. Биыл мен 
Солтүстік Қазақстан облысында АЭА 
құруды мақұлдадым. Бұл кооперациялық 
байланыстарды дамытуға тағы бір серпін 
береді деп ойлаймын. Соңғы жылда- 
ры үшінші елдердің нарығына бірлесіп 
шығу мэселесі жиі көтерілуде. Әзірге 
ешкандай нәтиже жок. Мемлекет басшы- 
лары деңгейінде біз еркін сауда аймағы 
туралы шарттар желісін кеңейту арқылы 
Вьетнам, Иран, Сингапур, Сербия жэне 
баска да елдермен базалык шарттар жа- 
сай аламьгз. Енді салалық министрліктер, 
өңірлер мен даму жэне экспортты қолдау 
институттары денгейінде күш-жігер 
кажет. Біздің сарапшылар осы мэселе 
бойынша тол ық ұсыныстар ұсынуы тиіс,
- деді Қ.Тоқаев.

Қазақстан басшысының айтуынша, 
екі елдін агроөнеркэсіп кешендері үлкен 
мүмкіндіктерге ие, тек ұтымды пайдала- 
ну керек. Бүгінде Ресей мен Қазақстан би- 
дайды экспорттаушы елдердің ондыгына 
кіреді. Қ.Токаев бұл бағытта екі ел бір- 
бірімен бэсекелеспей, керісінше, бірлесіп 
жұмыс істеуі керектігін айтты.

- Ауыл шаруашылыгы кез келген 
экономиканың аса маңызды сектор- 
ларының бірі екені құпия емес. Бұл 
сала бакылаушы органдардың ерекше 
назарына ілінеді. Тек барлык тексеріс 
шегімен болуы керек. Сондыктан экім- 
шілік кедергілерді болдырмау, туын- 
дайтын мэсслелерді шешуде жедел- 
дікті камтамасыз ету үшін тиісті ми- 
нистрліктер мен ведомстволар арасын- 
да толыққанды, күнделікті байланыс 
қажет. Осыған байланысты ветери- 
нария, фитосанитария, карантинге 
жаткызылған өнімді бақылау салала- 
рында туындайтын жағдайлар бойын- 
ша тиісті ведомстволардың жедел өзара 
іс-қимылының пэрменді алгоритмдерін 
эзірлеуді ұсынамын. Бұл орталык мемле- 
кеттік органдар мен өңірлік бөлімшслер 
деңгейінде болуы тиіс, - деді Қазақстан 
Президенті.

Қ.Тоқаев сондай-ақ шекара маңы 
ынтымақтастығының халықаралық орта- 
лығын құру қажеттін атап өтгі. Мұндай 
тэжірибе Қазақстан мен Қытай арасында 
барын еске салып, Өзбекстанмен осын- 
дай жоба белсенді пысықгалу сатысында 
тұрғанын айтты.

- Мұндай жоба өңірлердегі эконо- 
микалық белсенділіктің катализаторы 
ғана емес, сонымен қатар біздің тран- 
зиттік-көліктік элеуетіміздің толық іске 
асырылуын қамтамасыз ете алар еді. 
Екі ел арасындағы байланыс тек сауда- 
саттықпен шектелмеуі тиіс, өйткені мэ- 
дени-гуманитарлық саладағы ынтымак- 
тастықты дамытудьщ элеуеті зор. Соны- 
мен қатар ғылым саласында тиімді 
бағдарламалар бар, - деді Қазақстан 
Президенті.

Өз кезегінде Ресей Президенті Влади- 
мир Путин аткарылған жұмыс оң бағаға 
лайық екенін, маңызды мэселелердін 
екі тарап үшін де назарда болғанын 
атап өтгі.

- Ресей-Қазақстан стратегиялык се- 
ріктестігінің маңызды құрамдас бөлігі 
болып табылатын шекара маңындағы 
ынтымакгастықгы дамытуға ерекше на- 
зар аударылуы тиіс. Биылғы форум оның 
нығаюына ыкпал етегініне сенімдімін. 
Өткен жылғы көрсеткіш бойынша та- 
уар айналымы өсіп, инвестициялардың 
көлемі артты, ірі жобалар іске асты. 
Назарда жүрген мэселелерді талқылауға 
форум таптырмас алаң болмақ, - деді 
Ресей Президенті.

Қазақстанның Ресейге 
экспорты неге төмен?

Қазақстан мен Ресей тарапының 
бірлескен жобаларының нэтижесінде 
жалпы сомасы 15 млрд теңгені құ- 
райтын келісімдер жасалған. Десе де, 
Қазақстаннан Ресейге тасымалдана- 
тын тауар көлемі салыстырмалы түрде 
Ресейдің біз тұтынып отырған тауар- 
ларынан элдеқайда аз. Бұл ретте проб- 
лемалы мэселелерді кешенді түрде 
қарастыруға болады. Жалпы, екі ел 
арасындағы тауар айналымы биылғы 
жылдын 8 айдағы көрсеткіші бойынша 
12,2 млрд АҚШ долларын құрады. Өткен 
жылмен салыстырғанда сэл де болса 
ілгерілеушілік байкалады. Дегенмен 
Қазақстаннын биылғы экспорты мар- 
дымсыз межеден аса алмай отыр.

Ресми мәліметке сүйенсек, 2019 
жылдың қаңтар-тамыз айларында 
Қазақстаннан Ресейге экспортталған та- 
уар көлемі алдыңғы жылмен салыстыр- 
ғанда 1,3 пайызға төмендеп, 3,5 млрд 
АҚШ доллары болды. Ал керісінше, 
Қазакстанға Ресейден импортталған та- 
уар көлемі аталған мерзім аральпъшда 
1,7 пайызға есіп, 8,7 млрд АҚШ дол- 
ларын құрады. Қазақстаннан Ресейге 
негізінен шикізат экспортталады. Мы- 
салы, темір кендері мен концентратта- 
ры (11,3%), мыс кендері мен концен- 
траттары (5,9%), уран (5,7%), бағалы 
металдардың кендері мен концентрат- 
тары (5,5%), тас көмір (4%), табиғи газ 
(3,5%), қара металдардың қалдықтары 
мен сынықтары (3,5%) секілді шикізат 
өнімдері тасымалданады. Ал Ресей та- 
рапынан Қазақстанға жеңіл автомо- 
бильдер (2,9%), табиғи газ (2,2%), кара 
металдардан жасалған дэнекерленген 
құбырлар мен түтіктер (1,7%), шиналар 
(1,6%), темір жол немесе трамвай жүк 
вагондары (1,6%) тасымалданады. Бұған 
қоса, Ресейдің химиялық тауарлары мен 
азық-түлік өнімдері де үздіксіз тасымал- 
дануда.

Ресейдің өнімін тұтынып, бірақ 
отандық тауарларды көрші елге өткізе 
алмай отырғанымызды Сауда жэне 
интеграция министрі Бақыт Сұлтанов 
та жасырмайды. Оның айтуынша, 
қазақстандық өнімдерді Ресей аумағына 
өткізу бойынша заң аясында ешкандай 

кедергілер жоқ. Тек қолдан жасалған 
кедергілерді жергілікті баскарушы ор- 
гандар туындатып отыр.

- Экспорт балансы сақталмай 
отырғаны белгілі. Бұл мэселені шешу 
үшін өңделген өнімдерді көптеп шығару 
керек. Дэл бүгінгі күні Ресейге темір 
кендері, мұнай сынды шикізаттарды экс- 
порттап отырмыз. Кезінде Еуразиялық 
экономикалық одак аясында кедергілер 
алынып, заң негізінде барлық мэселе 
екшеленіп қойылған болатын. Десе де, 
облыс басшылары тарапынан аталған 
заңнама ескерілмей келеді. Бұл жолғы 
форум осындай олкылықтардың орнын 
толтыратынына сенім бар, - деді ми- 
нистр.

Б.Сұлтановтың айтуынша, ресейлік 
дүкендерде Қазақстан тауарларын коюға 
небэрі 2 пайыз ғана орын берілген. 
Бұл да біздің өнімге қолдан жасалған 
қысастықгын бірі.

- Елімізде құрылғанына көп болмаған 
Сауда және интеграция министрлігі 
отандық тауарлардың мүддесін қорғау 
үшін жұмыс жүргізуде. Тауар айналы- 
мын одан эрі арттыру үшін екі мем- 
лекет те бірлесе жұмыс істеуі керек, 
Мысалы, күні кеше Қытайға барған 
Қазақстан делегациясы Хубэй провин- 
циясында кәсіпкерлер үшін шамамен 
130 млн долларға келісімшарт жасасты. 
Айта кетерлігі, көрші Қытайға ресейлік 
кэсіпкерлер де өз өнімдерін кіргізуде. 
Ал егер біздің бірлескен жобаларымыз 
сыртқа шығып жатса, бұдан тек екі 
тарапқа да пайдалы болар еді, - деді 
Б.Сұлтанов.

Осы ретте Сауда жэне интегра- 
ция министрін неліктен қазақстандық 
өнімдердін Ресей нарығына емін- 
еркін ене алмай отырғанын сұрадық. 
Министрдің айтуынша, Қазақстанмен 
шекаралас Ресей облыстарының губер- 
наторларына РФ басшылығы тарапынан 
бірқатар міндетгемелер қойылған. Көрші 
елдің сыртқы саяси ахуалы ушығып, 
санкциялардын астында қалуы елдін 
экономикалық жағдайын екі өкпеден 
қыскан қысылтаяң сәтте тұрғандығын 
аңғартады. Құрдымға кетпеудің бар 
амалы - Еуразиялық экономикалық 
одақ елдеріне өз тауарларын ұсынып, 
негізгі тұтынушылардан айырылып 
қалмау. Дэл қазіргі саяси жағдайда 
Ресей тарапының көрші елдерден кел- 
ген бэсекелестеріне кысым жасаудағы 
басты себебі осы. Осы ретТе ескеретіні, 
қазақстандық шагын және орта биз- 
нес өнімдері сапалы эрі ресейліктердің 
өнімдерімен салыстырғанда анағұрлым 
арзанға гүседі. Сондықган ресейлік тұты- 
нушылар тарапынан сұраныс та жоғары.

Шекара жайы аландатады
Форумның екінші күні «Жоғары 

технологиялар: Қазақстан мен Ресей 
өңірлерінің мүмкіндіп» атты көрмегс кел- 
ген Индустрия жэне инфрақұрылымдық 
даму министрі Бейбіт Атамқұлов 
отандық БАҚ өкілдерінс сұхбат берді. 
Министрдің айтуынша, екі елдің өнер- 
кэсіптік кооперациясы аясында ауқымды 
жұмыстар атқарылуда. Бүгін Ресей 
тарапының қатысуымен 10064бірлескен 
кәсіпорын экономиканын эр саласын- 
да белгілі бір деңгейде нәтижеге қол 
жеткізді. Сонымен қатар, ол екі елдегі 
ең өзекті мәселелердің бірі шекарадағы 
өткізу пункттеріне қатысты да өз пікірін 
білдірді.

- Өткізу пункттері бойынша бірлескен 
іс-кимыл жоспарына қол қойылады. 
Біздің Ресеймен екі арада 105 өткізу 
пункгі бар. Бұл сала бойынша екі жақ та 
қандай мэселелертуындап отырғанынан 
хабардармыз. Біздің азаматтарымыздың 
шекарадан өтуін жеңілдету, жүк ағынын 
арттыру жэне экономика үшін қосымша 
серпін беру мэселесі көтерілуде. 
Бұл ретте бақылау-өткізу бекеттерін 

қаржыландыру, кайта жаңартуды 
толық жүргізу мэселелері де бар. Бұл 
мәселеге, бүгінгі күні Ұлтгық қауіпсіздік 
комитетіне қарасты Шекара қызметі жау- 
ап береді. 2020-2025 жылдар аралығында 
6 өткізу бекетін жаңартатын боламыз, 
- деді Б.Атамқұлов. Оның айтуынша, 
алдағы уақытта мемлекет тарапынан 
бөлінетін қаражатка байланысты накгы 
канша өткізу пункті жаңартылатыны. 
белгілі болмак. Ресей тарапының бұл^ 
бағытта ешқандай жұмыс жүргізбей 
отырғанынан хабардар министр бұл 
форумда мэселе оң шешім табады деп 
сендірді.

Жиырмадан аса құжатқа 
қол қойылды

Алдымен Қазакстан жағынан Ұлттык 
экономика министрі Р.Дэленов, Ресей та- 
рапынан Экономикалык даму министрі 
М.Орешкин «Қазақстан - Ресей» шекара 
маңы ынтымактастығы бағдарламасынын 
тұжырымдамасымен алмасты, сонымен 
катар Қазакстан мен Ресейдін Мэдениет 
министрліктері арасындағы 2020-2022 
жылдарға арналған ынтымақтастық 
бағдарламалары, Индустрия жэне 
инфрақұрылымдық даму министрлігі 
мен Ресей Федерациясынын Көлік ми- 
нистрлігі арасындағы бірлескен іс-қи- 
мыл бағдарламалары екі тараптын өзекгі 
мэселелерімен танысуы үшін ұсынылды. 
Бұл бағдарламада екі ел шекарасындағы 
өткізу пункттеріндегі проблемаларды 
шешу жолдары қарастырылған.

Қазақстан мен Ресей шекаралас өнір- 
лері ынтымакгастығы XVI форумы ая- 
сында екі ел жастары көшбасшыларының 
форумы өткен болатын. Екі елдің жас- 
тарын жақындастыру мақсатында 
Қазақстанның Ақпарат жэне коғамдык 
даму министрлігі мен РФ Жастар 
ісі жөніндегі федералдық агенттігі 
(Росмолодежь) арасында Жастар саяса- 
ты саласындағы өзара түсіністік туралы 
меморандумға қол қойылды.

Екі мемлекеттің өңіраралық мэселе- 
сін арқалаған форумда облыс экім- 
дері арасындағы келісімнің орнауына 
басымдық берілмек. Осы ретте, Қос- 
танай облысының әкімі А.Мұхамбетов 
пен Челябі облысының губернаторы 
А.Текслер жэне Павлодар облысының 
экімі Б.Бақауов пен Қорған облысының 
губернаторы В.Шумков облыстардың 
сауда-экономикалық, ғылыми-техни- 
калық, элеуметтік, мэдени жэне гума- 
нитарлық ынтымақтастығын дамы- 
ту туралы өзара келісіммен алмасты. 
Сонымен қатар кэсіпкерлікті жандан- 
дыру мақсатында қазақстандык «Даму» 
қоры мен Ресей Шағын жэне орта 
кэсіпкерлікті қолдау банкі арасында 
ынтымақтастық туралы келісім орнады.

Пленарлық отырысты қорытындылау 
барысында Қасым-Жомарт Тоқаев жи- 
ында оңіраралық ынтымақтастықты 
кеңейту үшін перспективалар мен 
мүмкіндіктер нақгыланғанын, болашақка 
арналған мақсаттар айқындалғанын тілге 
тиек етті. Сонымен қатар үкіметаралық 
деңгейде де, өңірлер деңгейінде де 
ынтымақтастық туралы 20-дан астам 
келісім жасалганын атап өтті. Президент 
екі елдің өзара іс-қимылының маңызды 
бағьгггарының бірі экология мэселесіне 
токгалып, бұл саладағы проблемалар ше- 
кара талғамайтынын, сондықтан келесі 
форумның тақырыбын экологиялық 
мэселелерге арнап, оны 2020 жылы 
Көкшетауда откізуді ұсынды.

Жиын соңында Мемлекет басшыла- 
рына Ресей-Қазақстан шекарасындағы 
өткізу пункттерінің жұмыс істеуі бо- 
йынша бірлескен іс-қимыл бағдарламасы 
таныстырылды. Жол картасыңда бес жыл 
ішінде 40-тан астам автомобиль жэне 
темір жол өткізу пунктгерін толыкгай 
қамту қарастырылған.Сондай-ақ дайын 
инвестициялық жобалар пулы ұсынылды.


